
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران گفت: یک 
زمانی در کشور ما بنزین صادر می شد و بنزین در باک خودروهای فراسرزمینی 
می رفت و امروز دانش فنی منتقل شده و نفت خام را تبدیل به بنزین می کند. 
این به برکت این نظام است که دانش فنی تبدیل به بنزین می شود و آن بنزین 

در باک خودروی مصرف کننده آنجا قرار می گیرد.
 جلیل سالاری در مراسم رونمایی از اولین کاتالیست صادراتی تولید بنزین 
ساخت ایران در پالایشگاه فراسرزمینی با بیان اینکه امروز در جایگاهی قرار داریم 
که کشور به خود می بالد که در حوزه کاتالیست، مواد شیمیایی و تجهیزات صنعت 
نفت به خودکفایی رسیده است، اظهار کرد: علاوه بر این ما توانستیم با اقداماتی 
که انجام می دهیم در حوزه فراسرزمینی ورود کنیم و ضمن انتقال تجهیزات و 
دانش فنی در بخش مواد شیمیایی و کاتالیست، کشورهای دیگر را هم قانع کردیم 
که می توانیم در سطح رقبای بین المللی محصولات را در چارچوب استانداردهای 
بین المللی عرضه کنیم.وی تاکید کرد: این یکی از دستاوردهای نظام علیرغم همه 
تهدیدات محسوب می شود و ما این را به دشمن تفهیم کرده ایم که فشار و تهدید 
دیگر اثری نــدارد. به مجموعه هایی هم که ورود کرده ایم آنها هم مورد تهدید 
دشمن و استکبار بودند.مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران خاطرنشان کرد: حمایت ما توانست کمک کند و مجموعه هایی که دچار 
مشکل بودند از دستاوردهای نظام استفاده کردند و امروز در حوزه فراسرزمینی 
تجهیز و دانش فنی را منتقل کردیم و با هماهنگی و همراهی که فی مابین هست 
توانستیم نفت خام را در پالایشگاه فراسرزمینی فرآورش و تبدیل به محصول کنیم.

ســالاری با بیان اینکه این دیپلماســی امروز به خوبی جواب داده اســت و 
توانسته ایم در کشورهای مختلف ورود کنیم، گفت: هم صدور نفت خام را افزایش 
دادیــم، هم دانش فنی را منتقــل کردیم و هم تفاهم نامه های خوبی فی مابین 
مجموعه  شرکت های پالایشی علیرغم اینکه خصوصی شده اند ما از ظرفیت های 
نیروی انسانی یعنی تبادل اطلاعات، تبادل دانش فنی فی مابین همکاران ما در 

مجموعه شرکت ملی پالایش بخش و مجموعه پالایشگاه فراسرزمینی استفاده 
می کنیم.

معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایــران ادامه داد: این اتفاق نمی افتاد مگر اینکه ما هم بخش صنعت ما در کنار 
دانشــگاه قرار بگیرد و بخش دانشگاه در کنار پژوهشگاه و بخش پژوهشگاه در 

کنار شرکت های دانش بنیان باشد.
وی با بیان اینکه با این تلاش جمعی که امروز اتفاق افتاده است توانسته ایم 
فرصت خوبی را برای کشور ایجاد کنیم که هم ظرفیت های کشور را منتقل کنیم 
و هم اینکه در کشورهای فراسرزمینی حضور پررنگی داشته باشیم، گفت: حجم 
زیادی کالا و تجهیزات را از بخش های مختلف منتقل شــده است و نتیجه آن 

این بوده که چنین اعتمادسازی اتفاق بیفتد.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران عنوان کرد: ما 
قطعاً در بخش های دیگر هم چنین توانمندی ها و زمینه هایی را فراهم کرده ایم 
و تدریجاً در بخش های دیگر هم ورود خواهیم کرد و ظرفیت های شرکت ها را 
منتقل می کنیم چراکه نگاه مجموعه وزارت نفت این است که تولید کننده های 

ما نباید صرفاً در داخل کشور حضور داشته باشند.
ســالاری خاطرنشان کرد: تولیدکننده های ما باید به مجموعه های پژوهش 
فناوری و دستاوردهایشــان منتقل شوند و ارتباط نزدیکی فی مابین پالایشگاه 
داخلی، پالایشگاه فراسرزمینی در حوزه انتقال دانش فنی، تامین کالا و تجهیزات، 
انتقال رویکرد و رویدادهایی که در این کشور اتفاق افتاده، در حوزه خودکفایی 
و مهندســی در اخذ دانش فنی که در داخل کشور بومی شده و سایر بخش ها 

وجود داشته باشد.
وی افزود: همچنین حمایت همه جانبه ای که دو ریاســت جمهوری در این 
بخش داشــتند و امروز اولین خروجی این تفاهم نامه ها به این محصول تبدیل 
شده و امروز منتقل و تبدیل به یک محصول در منطقه دریای کارائیب می شود.

از صادرات بنزین به صادرات فناوری های از صادرات بنزین به صادرات فناوری های 
پالایشی ارتقا یافته ایمپالایشی ارتقا یافته ایم
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این پدیده با انجام صادرات از طریق کارت های یکبار 
مصرف صورت گرفته و زمانی که صادرات رسما به نام 
یک فرد نیست، قاعدتا تعهد وی نسبت به آن محصول 
کمتر شــده و این موضوع فاجعه ای است که باعث 
می شود در آینده شاهد ورود محصولات بی کیفیت 
ایرانی به بازار منطقه باشیم که در بلند مدت به شدت 
به ما ضربه خواهد زد.حسین محمدیان امروز ۱7 مرداد 
ماه، در نشست خبری اتحادیه صادرکنندگان خراسان 
رضوی در پاسخ به سوال خبرنگار ایسنا مبنی بر اینکه 
با گذشــت یک ماه از عضویت دائم ایران در سازمان 
همکاری های شانگهای، آیا این عضویت گشایشی در 
حوزه صادرات برای ایران داشــته است؟ اظهار کرد: 
برای صادرات و پیوســتن به سازمان های منطقه ای، 
زیرساخت ها و قواعدی نیاز است. اگر قرار بر صادرات 

به دنیا است، باید قواعد این بازی را بپذیریم.
وی افزود: نمی توان در این حوزه جزیره ای فکر کرد. 
یکی از موارد مهم برای صادرات، انتقال پول است که 
در این زمینه تحریم هستیم. موضوع FATF مدتی است 
که در کشور مســکوت مانده و اگر به آن نپیوندیم، 
نمی توانیم این انتقال پول و کار بانکی را انجام دهیم.

رئیس کمیسیون توســعه صادرات اتاق بازرگانی 
مشهد تصریح کرد: به نظر من امروز برخی در کشور، 
اعتقادی به صادرات و توســعه آن ندارند زیرا در غیر 
این صــورت برخورد آن ها بــا صادرکنندگان کاملا 
متفاوت خواهد بود.محمدیان بیان کرد: تا وقتی در 
مراودات بانکی در تجارت بین الملل مشــکل داریم 
شاید از عضویت در سازمان همکاری های شانگهای 
آن طور که می خواهیم استفاده ای نبریم. این موضوع 
برای تولیدکننده ایرانی یک نوع استثمار است. قاعدتا 
با پیوستن به یک سازمان منطقه ای، بسیاری از تعرفه ها 
صفر یا توافقی خواهد شد.وی افزود: با توجه به تحریم 
بودن ایران و عقب بودن در تولید از دنیا و با توجه به 
بهره بانکی 2۳ درصدی و مشکل واحدهای تولیدی 
در موضوع سرمایه در گردش، قدرت رقابت به شدت 
از صادرکنندگان ما نسبت به کشورهای عضو شانگهای 
گرفته شــده و ما عملا در نقطه ضعف قرار داشته و 
صادرکنندگان  اتحادیه  می شــویم.عضو  واردکننده 
خراسان رضوی عنوان کرد: در مقطع فعلی پیوستن 
به سازمان شانگهای هیچ دستاوری نداشته و تا آماده 
شدن زیرســاخت ها عملا نمی توانیم از پیمان های 
منطقه ای استفاده کنیم.محمدیان با بیان اینکه در حال 

حاضر، صادرات مواد خام در ذهن برخی مسئولین جا 
گرفته است، گفت: در خیلی از کشورها مانند افغانستان 
صادرات مواد خام ممنوع است اما ما با افتخار اعلام 
می کنیم که ســال گذشته ۵2 میلیارد دلار صادرات 
داشتیم که سهم صادرات محصولات زیر 8 میلیارد دلار 
است. یعنی باقی مانده این عدد با صادرات مواد خام 
پتروشیمی، آلومینیوم، مواد معدنی و ... به کشورهای 
دست دوم و سوم به دست آمده که مجبوریم در ازای 

آن از این کشورها مواد بی کیفیت وارد کنیم.  
وی در پاسخ به سوال دیگر خبرنگار ایسنا مبنی 
بــر اینکه چرا برخی از صادرکنندگان در عوض ارائه 
ارز حاصل از صادرات خود در سامانه نیما به واردات 
برخی اقلام از جمله تلفن همراه که حوزه تخصصی 
این افراد نیست، ورود پیدا می کنند، اظهار کرد: افرادی 
امروزه برای واردات و صادرات کشــور بدون مشورت 
با بخش خصوصی تصمیم می گیرند که خود در این 
حوزه فعالیتی نداشته اند. موضوع تعهد ارزی و واردات 
در عوض ارز حاصل از صادرات خطای بسیار بزرگی 
است زیرا صادرات و واردات دو تخصص جداگانه بوده 
و این موضوع باعث می شود که وارد کننده اصلی نیز 
در برخی حوزه ها متضرر شود.رئیس کمیسیون توسعه 
صادرات اتاق بازرگانی بیان کرد: ما اصولا رفع تعهد 
ارزی را قبول نداشــته و اعتقاد ما این است که بانک 
مرکزی در این خصوص حتما باید تجدید نظر کند. 
صادراتی که خصوصا در خراسان رضوی به کشورهای 
اطراف صورت می گیرد درآمد دلاری نداشــته و این 
صادرات با ریال انجام می شــود اما بانک مرکزی ما 
را موظــف به رفع تعهد کرده و امروز بابت رفع تعهد 
هر دلار، صادرکننده ۵۰۰۰ تومان متضرر می شــود. 
محمدیان با اشاره به آمار ارائه شده توسط دولت مبنی 
بر رشد صادرات گفت: واقعیت این است که در چند 
وقت اخیر صادرات محصولات غیرنفتی افت فاحشی 
داشته است. پدیده جدیدی به عنوان صادرات قاچاق 
در حال انجام اســت؛ این پدیده با انجام صادرات از 
طریق کارت های یکبار مصرف صورت گرفته و زمانی 
که صادرات رسما به نام یک فرد نیست قاعدتا تعهد 
وی نســبت به آن محصول کمتر شده و این موضوع 
فاجعه ای است که باعث می شود در آینده شاهد ورود 
محصولات بی کیفیت ایرانی به بازار منطقه باشــیم 
که در بلند مدت به شدت به ما ضربه خواهد زد.وی 
عنوان کرد: اگر اقصاد ما اقتصادی آزاد بوده و هزینه 

کارگر و انرژی جهانی باشد، امروزه هیچ مزیتی برای 
صــادرات نداریم زیرا در این حوزه ســرمایه گذاری 

انجام نشده است.

  در آینده به سمت خام فروشی و فروش 
مواد اولیه خواهیم رفت

در بخش دیگر این نشست کاظم شیردل، رئیس 
اتحادیه صادرکنندگان خراســان رضوی اظهار کرد: 
شرایط موجود در بخش تولید و صادرات رضایت بخش 
نیســت اما نمی توان بی تفاوت بود. تمام تلاش تولید 
و صادرکنندگان افزایــش صادرات و کاهش قیمت 
تمام شــده کالاها اســت. بــا توجه بــه هزینه ها و 
ســخت گیری های موجود در بخش صادرات، قیمت 

تمام شده کالا افزایش پیدا کرده است.
وی افزود: با توجه به مشــکلات موجود در آینده 
به ســمت خام فروشــی و فروش مواد اولیه خواهیم 
رفت که باید برای این موضوع برنامه داشته باشیم. با 
افزایش قیمت تمام شده کالا نمی توانیم با کشورهای 
دیگر رقابــت کنیم.رئیس اتحادیــه صادرکنندگان 
اســتان تصریح کرد: در اتحادیه در حال برنامه ریزی 
برای صادرات خدمات فنی مهندســی و دانش بنیان 
هستیم. بخش گردشگری و گردشگری سلامت باید 
فعال شده و در کنار صادرات کالا این موارد هم وجود 
داشته باشد تا بتوانیم در بلندمدت برای کشورهای 
هدف برنامه ریزی داشــته باشیم.شیردل اضافه کرد: 
از مســئولین درخواســت داریم که پیش از ارسال 
بخشنامه ها، بخش خصوصی را در نظر گرفته و با این 

بخش مشورت کنند.

  پیشــنهادات غیرتخصصی دولت مانع 
صادرات است

در ادامه ســید هــادی نبــی زاده، عضو اتحادیه 
صادرکنندگان اســتان در پاســخ به این سوال که 
نبود زیرســاخت ها تا چه میزان باعث می شــود که 
ظرفیت های بالقوه در حوزه صادرات بالفعل نشــود، 
اظهار کرد: اصولا صادرات در ایران بر اساس فعالیت و 
برنامه ریزی شرکت ها و بخش خصوصی بوده و برنامه 
تدوین شــده ای برای صادرات خصوصا برای بخش 
خصوصی دیده نشده و در حدود ۳۰ سال گذشته به 
هیچ عنوان برنامه خاصی از طرف دولت برای صادرات 

پیش بینی نشده است.

سرعت  پتروشیمی«سنقر«  ساخت   
می گیرد

مدیرعامل صنایع شــیمیایی نگین سنقر از 
تلاش برای افزایش سرعت اجرای این پروژه خبر 
داد و ابراز امیدواری کرد، تا پایان ســال ۱4۰2 

پتروشیمی سنقر پیش راه اندازی شود.
یوسف شــریفی، امروز )۱7 مرداد( در جمع 
خبرنگاران از حل مشکلات و چالش های پیش 
روی این پروژه در ابعاد مختلف از تعیین تکلیف 
پیمانکار پروژه تا تامین تجهیزات خارجی مورد 
نیاز آن خبر داد  و گفت: خوشــبختانه اقدامات 
بسیار خوبی انجام شــده و خصوصا از مهر ماه 
تحولات و پیشرفت پتروشیمی سنقر چشمگیر 

خواهد شد.
وی ادامه داد: تمام تلاش ما تسریع در روند 
اجرای این طرح اســت و اجازه نمی دهیم  روند 

کارها به تاخیر بیافتد.
مدیرعامل صنایع شــیمیایی نگین ســنقر 
اشاره ای هم به وضعیت پروژه داشت و خاطرنشان 
کرد: پیشرفت پروژه در مجموع بخش ها حدود 
4۵ درصد و در بخش عملیاتی پروژه 4۱ درصد 

است.
شریفی یکی از مهمترین ملزومات پتروشیمی 
سنقر را تامین تجهیزات آن  برشمرد و اظهار کرد: 
8۰ درصد تجهیــزات از تولیدات داخل تامین 
می شود و برای 2۰ درصد تجهیزات وارداتی نیز 
اقداماتی خوبی انجام شــده و امیدواریم بتوانیم 
ظرف سه ماه آینده این تجهیزات را نیز تحویل 

بگیریم.
وی ابــراز امیــدواری کرد، بــا مجموع این 
اقدامات، تا پایان امســال پتروشیمی سنقر به 
مرحله پیش راه اندازی برسد و پس از آن ظرف 

مدت سه تا چهار ماه راه اندازی نهایی شود.
مدیرعامل صنایع شــیمیایی نگین ســنقر 
مجموع اعتبارات مورد نیاز پتروشیمی سنقر بر 
اساس امکان ســنجی اولیه را 6۰ میلیون یورو 
اعلام کرد و افزود: در شرایط کنونی این اعتبار 
کفــاف اتمام این طرح را نخواهد داد و از همین 
رو امکان سنجی طرح در حال بروزرسانی است.

شریفی تاکید کرد: تاکنون حدود ۱4 میلیون 
یورو به صــورت ارزی و 8۰۰ میلیارد تومان به 

صورت ریالی در این پروژه هزینه شده است.
وی اعتبار مورد نیاز برای تکمیل پتروشیمی 
ســنقر را ۱۵۰۰ میلیارد تومان بــرآورد کرد و 
گفت: مقرر شده ۵۰۰ میلیارد تومان آن از منابع 
داخلی»پترول« و مابقی از طریق تسهیلات تامین 
شــود که رایزنی های لازم نیز در این  خصوص 

انجام  شده است.
مدیرعامل صنایع شــیمیایی سنقر از پروژه 
پتروشیمی ســنقر به عنوان اولین تولیدکننده 
»متیل آمیــن« به عنوان یک محصول مهم در 
خاورمیانه یاد کــرد و افزود: ظرفیت تولید این 
واحد سالانه 22 هزار و 6۰۰ تن شامل سه تیپ 
مونو متیل آمین، دی متیل آمین و تری متیل 

آمین است.
به گفته شریفی، متیل آمین محصولی با ارزش 
افزوده بالا بوده که هم اکنون نیاز کشور به این 
محصول از طریق واردات می شود و با راه اندازی 
این واحد نه تنها از واردات این محصول بی نیاز 
می شــویم، بلکه امکان صادرات مازاد آن نیز به 

سایر کشورها فراهم خواهد بود.

صادرات قاچاق؛ معضل آینده اقتصاد ایران

مریم سبزواری     - رئیس کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی مشهد گفت: پدیده جدیدی به عنوان صادرات قاچاق در حال انجام است.

خبر 

دولت همچنان به 
طور ماهانه بین ۱۰ 
تا ۱۲ هزار میلیارد 
تومان بابت سود 
اوراقی که در 
گذشته هزینه شده 
است، می پردازد.

  فرصت ۸۰ روزه به بخشی از صادرکنندگان برای فروش ارز در "نیما"
بر اساس اعلام سازمان توسعه تجارت ایران، کلیه صادرکنندگان محصولات پتروشیمی، پالایشی، فولادی، فلزات 
اساسی رنگین و فرآورده  های نفتی مکلف به عرضۀ ۱۰۰ درصدی ارز حاصل از صادرات خود در "سامانه نیما "طی 8۰ 

روز پس از صدور پروانه صادراتی شدند.
 در راســتای اجــرای ماده 8 آئین  نامــه اجرایی تبصره 6 بند )ح( ماده 2 مکرر قانون مبــارزه با قاچاق کالا و ارز، 
صادرکنندگان محصولات پتروشیمی، پالایشی، فولادی، فلزات اساسی رنگین و فرآورده  های نفتی ملزم به فروش ۱۰۰ 

درصد ارز حاصل از صادرات خود به صورت حواله در سامانه نیما هستند. 
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علیرضا صدیقی راد 
افزود: گمرک 
استان مرکزی در 
همین مدت و در 
حوزه واردات نیز 
۳۰۴ میلیون دلار 
واردات از ۴۵ کشور 
دنیا داشته که 
سهم منطقه ویژه 
اقتصادی کاوه از 
این میزان ۲۲۳ 
میلیون دلار بوده 
است.

 پروژه شیرین سازی آب، آغاز همکاری  
هسته ای صلح آمیز روسیه و مراکش

یک موسسه آمریکایی اعلام کرد که مراکش 
با امضای توافقنامه ای با شرکت انرژی هسته ای 
روســیه »روس اتم« در زمینه شیرین سازی آب 
دریا، به همکاری هســته ای صلح آمیز با روسیه 

نزدیک می شود.
به نقل از ســایت ارم نیوز، موسسه آمریکایی 
»خاورمیانه« در گزارشــی اعلام کرد، مراکش با 
امضای توافقنامه ای با شــرکت انرژی هسته ای 
روســیه »روس اتم« در زمینه شیرین سازی آب 
دریا، به همکاری هســته ای صلح آمیز با روسیه 

نزدیک می شود.
در این گــزارش آمده اســت، آغاز همکاری 
روســیه-مراکش با ســفر محمد ششم، پادشاه 
مراکش به مسکو در سال 2۰۱6 بود و پس از آن 
در سال 2۰۱۹ یک توافقنامه همکاری میان دو 
کشــور امضا شد و اولین اجلاس سران دو کشور 
نیز همان سال برگزار شد، همینطور اجلاس دوم 
سران روسیه و کشورهای آفریقایی اواخر ژوئیه در 

شهر سن پترزبورگ برگزار شد.
در گزارش این موسسه آمریکایی آمده است، 
عجیب نیســت که شــرکت های روسی همانند 
روس اتم تلاش می کنند به مراکش نزدیک شوند، 
چراکه این کشــور آفریقایــی 7۳ درصد ذخایر 
ســنگ های فسفات جهان و نیز 6.۹ میلیون تن 

اورانیوم دارد.
موسسه خاورمیانه، آمریکا در ادامه گزارش خود 
آورد، از آنجایی که مراکش نمونه ای از کشورهای 
خاورمیانه و شمال آفریقا است که از مشکل بی آبی 
رنج می برند، پروژه های آب شیرین سازی هسته ای 
با هزینه های مقــرون به صرفه، بخش مهمی از 

راه حل تضمین تامین آب است.
همچنین در این گزارش آمده است، گزینه های 
مراکش پس از تحــولات اخیر در حوزه فناوری 
هسته ای آمریکا بیشتر شد، این تحولات فرصتی 
را برای مشارکت استراتژیک فراگیر با آمریکا در 
زمینه فناوری های هسته ای غیرنظامی با هدف حل 
مشــکل کمبود منابع آب و رفع دیگر پیامدهای 

تغییرات آب و هوایی فراهم می کند.
موسســه خاورمیانه در ادامه گــزارش خود 
آورد، در صورتــی کــه تضمیــن شــود انرژی 
 هسته ای در زمره راه حل هایی است که به عنوان

 بخشــی از اســتراتژی ملی مراکــش در حوزه 
 آب اجــرا خواهنــد شــد، این توافــق می تواند 

یک سابقه باشد.
در پایان این گزارش نیز آمده است، این توافق 
اولین مورد در حوزه همکاری های روسیه و مراکش 
نبوده و پیش از آن یک قرارداد 2.۳ میلیارد دلاری 
با شــرکت دولتی توسعه روســیه »VEB« برای 
احداث یک مجتمع پتروشیمی و یک پالایشگاه 

نفت در شمال مراکش بسته شد.

  هیات تطبیق مصوبه نرخ خوراک پتروشیمی را باطل کرد
عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس و اوراق بهادار از ابطال مصوبه تعیین نرخ خوراک صنایع و پتروشیمی ها در هیات 
تطبیق مصوبات دولت با قوانین خبر داد. محسن علیزاده عضو کیمسیون اقتصادی مجلس در مطلبی در صفحه توییتر خود نوشت:

»بالاخره با پیگیری های بسیار و مکرر،هیأت تطبیق مصوبات دولت با قوانین، مصوبه نرخ خوراک صنایع و پتروشیمی ها را مغایر 
قانون و باطل اعلام کرد.«انتشار بخشنامه نرخ خوراک از یک ماه گذشته بازار سرمایه را دچار نوساتی کرد؛ به طوری که شاخص 
کل بورس حتی به کانال یک میلیون واحد برگشت، موضوعی که باعث شد پرونده نرخ خوراک دوباره باز شده و تصمیم گیران 

برای تعدیل نرخ ها دور هم جمع شوند.

خبر 

 مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی و شهر صنعتی 
کاوه از راه انــدازی پنجره واحد تجاری و ســرمایه 

گذاری در این منطقه ویژه اقتصادی خبر داد.
مجتبــی افرند یکشــنبه 22 مردادماه ۱4۰2 در 
آئین تکریم و معارفه سرپرست گمرک منطقه ویژه 
اقتصادی کاوه اظهــار کرد: بخش عمده ای از موانع 
ســرمایه گذاری با راه اندازی سامانه پنجره واحد در 

منطقه ویژه اقتصادی کاوه مرتفع می شود.
وی با اشاره به خاص بودن منطقه ویژه اقتصادی 
کاوه از لحاظ موقعیت مکانی و گســتره فعالیت در 
بین سایر مناطق اقتصادی کشور گفت: فعالیت پنجره 
واحد سرمایه گذاری می تواند نقش مهمی در تسهیل 
و روان  سازی مسیر سرمایه  گذاری داشته باشد که 
مجوز آن اخذ شــده و هم اکنون مراحل طراحی را 

طی می کند.
مدیرعامل شــهر صنعتی و منطقه ویژه اقتصادی 
کاوه از آغاز عملیات اجرایی احداث ساختمان پنجره 
واحد تجاری و سرمایه گذاری ظرف دو ماه آینده خبر 
داد و گفــت: تلاش خواهیم کرد این مزیت از لحاظ 
ساختاری و شکل اجرایی، منحصر بفرد و خاص باشد 
و نیازهای فعالان اقتصادی بدون مراجعه به پایتخت 

در شهر صنعتی کاوه برطرف شود.
وی با اشاره به هدفگذاری اهداف توسعه ای برای 
منطقه ویژه اقتصادی کاوه اظهار کرد: براساس اعلام 
دبیرخانه سازمان مناطق آزاد کشور، به جز مناطقی 
در کشور که در حوزه پتروشیمی و نفت فعال هستند، 
منطقه ویژه اقتصادی کاوه در ســال گذشته از نظر 
تولید حجمی و مراودات مالی رتبه اول کشــور را به 

خود اختصاص داده است.
افرند به مزیت های این منطقه اشاره کرد و افزود: 
منطقــه ویژه اقتصــادی کاوه در مجاورت پایتخت 
و شــاهراه مواصلاتی کشــور مستقر شده است و به 
منظور پشتیبانی از فعالیت های اقتصادی و برقراری 
ارتبــاط تجاری و بین المللــی و تحرک در اقتصاد 
منطقــه ای و تولید و پــردازش کالا، انتقال فناوری 
صــادرات غیرنفتی، ایجاد اشــتغال پایدار و جلب و 

تشویق ســرمایه گذاری داخلی و خارجی، ترانزیت 
و انتقال کالا)ترانشیپ( در کشور ایجاد شده است.

 مدیرکل گمرکات استان مرکزی نیز گفت: گمرک 
استان مرکزی در چهار ماهه امسال ۳۱6 میلیون دلار 
صادرات داشته که سهم منطقه ویژه اقتصادی کاوه 

76 میلیون دلار بوده است.
علیرضا صدیقی راد افزود: گمرک استان مرکزی 
در همین مدت و در حوزه واردات نیز ۳۰4 میلیون 
دلار واردات از 4۵ کشور دنیا داشته که سهم منطقه 
ویــژه اقتصادی کاوه از این میزان 22۳ میلیون دلار 

بوده است.
وی با تقدیر از مدیریت شهر صنعتی و منطقه ویژه 
اقتصــادی کاوه به جهت همکاری با گمرک و نصب 
دوربین در هاب سوخت اظهار کرد: حمایت منطقه 
ویژه اقتصادی کاوه از گمرک موجب شده است که 
فرآیند واردات و صادرات در این گمرک تسهیل یافته 
و با کمترین مانع انجام شود که موجب رضایتمندی 
حداکثری فعالان اقتصادی و صنتعگران شده است.

صدیقی راد از پیگری ارتقای سطح گمرک منطقه 
ویژه اقتصادی کاوه خبر داد و گفت: تلاش خواهیم 
کرد تا ســطح گمرک منطقه ویژه اقتصادی از نظر 
ســاختار اداری و نیروی انســانی ارتقاء یابد و این 
موضوع از طریق رئیــس کل گمرک ایران در حال 

پیگیری است.
مدیر کل صنعت، معدن و تجارت استان مرکزی 
نیز گفت: استان مرکزی قطب صنعت کشور است و 
ساوه میزبان بزرگترین شهر صنعتی ایران با تولیدات 
متنوع و استراتژیک است که در حوزه صادرات بسیار 

پویا و فعال به شمار می رود.
علی جودکی با تاکید بر نگاه ویژه به حوزه صادرات 
و گمرک شهر صنعتی کاوه افزود: منطقه ویژه شهر 
صنعتی کاوه با در اختیار داشــتن زیرســاخت های 
مناسب در حوزه گمرک با پشتیبانی از فعالیت های 
اقتصادی و به منظور برقراری موثرتر ارتباطات تجاری 
بین المللی موجب ایجاد تحرک و پویایی مضاعف در 
اقتصاد منطقه ای شــده و نتیجه آن افزایش ســهم 

صادرات غیرنفتی است.
رئیس انجمن مدیران صنایع ســاوه و عضو هیات 
رئیسه اتاق بازرگانی اراک نیز گفت: پویایی در حوزه 
صنعــت و تولید نیازمند حضــور مدیرانی کارآمد و 

توانمند در بخش دولتی و خصوصی است.
سیدســعید رضوانی به مزیت هــای منطقه ویژه 
اقتصادی کاوه اشاره کرد و افزود: وجود انبارهای روباز 
و مسقف، وجود ترمینال کانتینری و بارانداز و وجود 
زیرساخت های متعدد در این منطقه بستر مناسبی 
را برای استقلال گمرک منطقه ویژه اقتصادی کاوه 
ایجاد کرده اســت و انتظار می رود گمرک ساوه در 

ساختار اداری به اداره کل گمرک ارتقاء یابد.
وی با اشاره به سهم 8۰ درصدی گمرک منطقه 
ویژه اقتصادی کاوه از درآمد گمرکی اســتان گفت: 
افزون بر نیمی از ســرمایه گــذاری حوزه صنعتی و 
تولیدی صورت گرفته در استان مرکزی به شهرستان 
ساوه اختصاص دارد و این ظرفیت همچنان با شتاب 
در حال توســعه و نیازمند تامین زیرســاخت های 

مناسب و فراهم کردن شرایط لازم است.
سرپرســت جدید گمرک منطقه ویژه اقتصادی 
کاوه نیز گفت: گمرک یک ســازمان خدمت دهنده 
و حاکمیتــی بــرای رونق دادن به چــرخ صنعت و 

تولید است.
حمیدرضا محمدی افزود: ساوه شهری صنعتی و 
صادرکننده و پرمزیت اســت و به دلیل حجم بالای 
صــادرات در حوزه وزنی و ارزشــی باید به گونه ای 
برنامه ریزی و هدفگذاری کرد تا ســرعت صادرات 
افزایش یابد و امســال به 4۰۰ میلیون دلار در این 
منطقه برســد تا در شــرایط تحریمی برای کشور 

ارزآوری مناسبی صورت گیرد.
 در مراسمی که در سالن اجتماعات معاونت امور 
شهری شرکت شهرصنعتی کاوه برگزار شد از زحمات 
فرامــرز امیدی رئیس گمرک منطقه ویژه اقتصادی 
کاوه قدردانــی و حمیدرضا محمدی طی حکمی از 
ســوی رییس کل گمرک کشور به عنوان سرپرست 
جدید گمرک منطقه ویژه اقتصادی کاوه منصوب شد.

راه اندازی پنجره واحد تجاری و سرمایه گذاری در 
منطقه ویژه اقتصادی کاوه
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صنعت4

صنایع کوچــک با طیف وســیعی از تولیدات و 
سرمایه گذاری اندک می تواند نقش بسزایی در ایجاد 
اشتغال داشته باشد برهمین اساس صنایع کوچک 
به عنوان موتور محرکه اقتصاد شناخته شده است.

صنایع کوچــک به لحاظ همین کوچکی، چابک 
تر و انعطاف پذیرتر هســتند و در شــرایط مختلف 
اگر محصولی تولید کنند و با مشــکل مواجه شوند، 
بلافاصلــه محصول دیگری را که مورد نیاز اســت، 

جایگزین آن کرده و به تولید می پردازند.
اگر چه همدان، اســتانی صنعتی به شــمار نمی 
رود اما وجود معادن و محصولات متعدد کشاورزی 
باعث شده صنایع کوچکی در این استان شکل گیرد 
برهمین اساس ایسنا نشستی در زمینه »پتانسیل های 
استان همدان در حوزه صنایع کوچک« ترتیب داد.

از ســال ۱۳۹۳ به مناســبت پنجاهمین سالروز 
تأسیس سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران و بنا به تصویب شــورای فرهنگ عمومی، 2۱ 
مرداد در تقویم رسمی کشور به عنوان »روز حمایت 

از صنایع کوچک« نامگذاری شده است.
معاون صنایــع اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
استان همدان با حضور در نشست ایسنا، با اشاره به 
اینکه حال صنایع کوچک همدان خوب نیست، گفت: 
صنایع استان همدان جای توسعه داشته و به شدت 
قدرت پرواز دارد اما متأسفانه بال و پر آن را گرفتند.

حمید بهزادی با بیــان اینکه بیش از 7۰ درصد 
صنایع اســتان همدان جزو صنایع کوچک هستند، 
افزود: غالب صنایــع همدان یعنی چیزی حدود دو 

سوم صنایع استان در صنایع کوک قرار دارد.
وی با اشــاره به اینکه سرانه ســرمایه گذاری در 
صنایع بزرگ بالاست، تصریح کرد: سرمایه راه اندازی 

صنایع کوچک کمتر است و زودتر به بازدهی می رسد 
بنابراین صنایع کوچک جزو اولویت های کشور است.

وی با اشاره به پتانســیل های استان همدان در 
صنایع کوچک، ادامــه داد: ۵۰ درصد از پروانه های 
صنعتی صادر شــده در اســتان همــدان در زمینه 
کانی های غیرفلزی است چراکه استان همدان دارای 
معادن خوبی است و تمایل به سرمایه گذاری در این 

حوزه و صنایع پایین دست آن بیشتر است.
بهزادی خاطرنشان کرد: بیشترین معادن موجود 
در همدان معدن سنگ لاشه آهکی است و پس از آن 
معادن برجسته ای در دولومیت و آندلوزیت، سیلیس 

و گرانیت در این استان وجود دارد.
وی با بیان اینکه صنایع غذایی و صنایع پلیمری 
پس از کانی های غیرفلزی بیشترین سرمایه گذاری 
را داراست، یادآور شد: همدان یک استان کشاورزی 
اســت که در زمینــه تولید محصولاتــی همچون 
ســیب زمینی، گوجه فرنگی، خیار و ســیر و سایر 
محصولات تولیدات بالایــی دارد که به تبع صنایع 
مرتبط با این محصولات در استان شکل گرفته است.

 در همدان در زمینه فرآوری محصولات 
کشاورزی کار نشده است

معاون صنایــع اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
اســتان همدان با تأکید بر اینکــه آنطور که باید و 
شاید در استان همدان در زمینه فرآوری محصولات 
کشاورزی کار نشده است، اظهار کرد: صنایع تبدیلی 
الونــد بزرگترین صنایع تبدیلــی همدان در زمینه 
فرآوری ســیب زمینی چند ســالی تعطیل بود که 
سال گذشته با سرمایه گذاری ۹۰۰ میلیارد تومانی 

راه اندازی شد.

وی با بیان اینکه ســرمایه گذاری های خوبی در 
زمینه فرآوری محصولات کشاورزی در استان همدان 
صورت نگرفته است، افزود: به جز صنایع غذایی سحر، 
صنایع غذایی که بتواند رشــد کند، در استان ایجاد 
نشده است و متأسفانه چند واحد صنایع غذایی بزرگ 

استان در سال های گذشته تعطیل شدند.
بهزادی با اشاره به صنایع لبنی استان نیز یادآور 
شــد: در سال های گذشته در استان همدان حدود 
2۰ واحــد صنایع لبنی فعالیت داشــت اما در حال 
حاضر شــاید دو یا ســه واحد فعال در استان وجود 
داشــته باشد به طوریکه نوسان قیمت شیر و آشفته 

بازار باعث شد واحدهای لبنی استان تعطیل شود.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه صنایع پلیمری 
رتبه سوم صدور مجوز را به خود اختصاص داده است، 
بیــان کرد: صنایع پلیمــری از بازیافت، محصولات 
پلاســتیکی تولید می کنند که در اســتان همدان 
حدود 7۰ واحد فعالیت دارند.بهزادی با بیان اینکه 
جهادکشاورزی با فرض تأمین امنیت غذایی، بحث 
کشــاورزی را در اولویت قرار داده است، خاطرنشان 
کرد: برنامه ریزی های صورت گرفته در بحث مدیریت 
مصرف آب عملًا اجرایی نشده و باعث شده بیشترین 

مصرف را در بخش کشاورزی داشته باشیم.
وی با اشاره به اینکه در صنعت ابتدا اجرای صنایع 
کم آب بر در اولویت قرار دارد، یادآور شد: در آمایش 
سرزمینی تعریف شده صنایعی در استان مستقر شود 
که نیاز آبی کمی داشــته باشد و در صورت ضرورت 

مصرف آب، باید از پساب استفاده کند.

 »آب« ابرچالش صنایع همدان
معاون صنایــع اداره کل صنعت، معدن و تجارت 

بهزادی با اشاره 
به تعدیل نیروی 
واحدهای تولیدی 
به علت محدودیت 
تأمین مواد اولیه 
و کاهش ظرفیت 
تولید، ادامه داد: 
یک سرمایه گذار 
انتظار دارد با 
ظرفیت اقتصادی 
کار کند این 
درحالیست که 
نزدیک به ۱۲ واحد 
صنعتی استان 
همدان مشکل ارزی 
در تأمین مواد اولیه 
پیدا کردند.

مونا هادی    -        یکی از راه های توسعه صنعتی که در ســال های اخیر مورد توجه کشورهای در حال توسعه قرار گرفته، روی آوردن به 
کوچک سازی صنایع و اتکا به توسعه و گسترش صنایع کوچک و متوسط به عنوان موتور توسعه صنعتی و اقتصادی است.

حال خوب و بد صنایع کوچک در همدان

 سود ۱۱۶۶ میلیاردی پتروشیمی شازند 
در سه ماهه سال جاری

مدیرعامل پتروشیمی شازند گفت: سود سه 
ماهه پتروشیمی شازند در سال جاری هزار و ۱66 
میلیارد تومان بوده که نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته افزایش داشته است، این افزایش نسبت به 
دو ســال گذشته ۳4 درصد و نسبت به سه سال 

گذشته ۳۰۰ درصد بوده است.
علیرضــا خلیلــی نیا 2۳ مرداد در نشســت 
بــا اصحاب رســانه اظهار کــرد: در حال حاضر 
پتروشیمی شازند بیشترین تنوع تولیدات را در 
سطح صنایع پتروشیمی کشور دارد و بالغ بر یک 
میلیــون و 8۰۰ هزار تن انواع محصولات میانی 
و نهایی شــامل اتیلن، پروپلین، برش 4 کربنه، 
هیدروکربن های هیدروژنه شده و انواع محصولات 
پلیمری و شیمیایی در گرید و درجه بندی های 
مختلف در ۱7 واحد فرآیندی و 6 واحد یوتیلیتی 

این مجتمع تولید می شود.
وی با بیان اینکه مصارف تولیدات مجتمع بسیار 
متنوع و دارای طیف گسترده ای است افزود: در 
بخش پلیمری، پلی اتیلن سبک خطی، پلی اتیلن 
سنگین، پلی پروپیلن و پلی بودتاین رابر تولید می 
شــود که این مواد پلیمری در تولید محصولاتی 
چون گریدرهای مخصوص تولید سرنگ یک بار 
مصرف، کیسه سرم، بدنه باتری، گونی آرد، الیاف 
و همچنین مواد اولیه ساخت بشکه های بزرگ 
به روش دورانی و نیز گرید مخصوص تولید لوله 

های فاضلاب، آب، گاز و... کاربرد دارند.
مدیرعامل پتروشیمی شازند تصریح کرد: در 
بخش تولیدات شیمیایی نیز اکسید اتیلن، اتیلن 
گلیکل ها، اسید استیک، وینیل استات، دواتیل 
هگزانول، بوتانل ها، اتانول امین ها و اتوکسیلات 
ها، بوتن یک و بوتادین تولید می شــود که نیاز 
صنایع مهمی در کشور را تامین کرده و مازاد آنها 

به خارج صادر می شود.
خلیلــی نیــا اضافه کــرد: اولویــت مصرف 
فرآورده های مجتمــع، تامین نیاز صنایع داخل 
کشور است و تولیدات مجتمع سهم بسزایی در 
تامین نیاز صنایع پایین دستی دارد به نحوی که 
نیاز بالغ بر ۵ هزار واحد پایین دســتی در کشور 

را تامین می کند.
وی ادامه داد: این مجتمع نخستین پتروشیمی 
هوشمند کشــور و تنها تولیدکننده گرید ملی 
پلیمری خالص پزشــکی در کشور است و اخذ 
رتبه های سوم تحقیقات از جشنواره بین المللی 
خوارزمی به خاطر اجرای طرح جایگزین حلال 
تولوئن به جای بنزین در واحد PBR و تولید کلرو 
استیل کلراید به روش مستقیم از اسید استیک 
و پذیرفته شــدن در بازار بورس به عنوان اولین 
مجتمع در سطح صنایع پتروشیمی ایران از دیگر 

دستاوردهای این مجتمع محسوب می شود.
مدیرعامل پتروشیمی شازند گفت: سود سه 
ماهه پتروشیمی شازند در سال جاری هزار و ۱66 
میلیارد تومان بوده که نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته افزایش داشته است، این افزایش نسبت به 
دو ســال گذشته ۳4 درصد و نسبت به سه سال 
گذشته ۳۰۰ درصد بوده است. رتبه اول صادرات به 
کشور افغانستان است و البته صادرات به کشورهای 

دیگر نیز انجام می شود.
وی با بیان اینکه نقش صنعت پتروشیمی در 
رشد تولید و ارزآوری نقش بسیار ممتازی است، 
گفت: پتروشیمی شــازند به عنوان تولیدکننده 
متنوع ترین محصولات پتروشیمی کشور شناخته 

می شود.

  کره تایمز: آزادسازی پول های ایران یخ روابط تهران-سئول را آب می کند
یک روزنامه کره ای در گزارشی به بررسی تاثیر آزادسازی پول های بلوکه شده ایران از بانک های کره جنوبی بر روابط تهران-
سئول پرداخت که به عنوان بخشی از توافق ایران و آمریکا برای تبادل زندانیان ایرانی با جاسوسان آمریکایی انجام شده است.

 روزنامه کره تایمز در گزارشی درباره توافق بر سر آزادسازی پول های بلوکه شده ایران در بانک های کره جنوبی و تاثیر این 
توافق بر روابط تهران-سئول که تاکنون به دلیل تحریم های آمریکا امکان آزادسازی آن وجود نداشت، نوشت: در پی آزادسازی 
جاسوسان آمریکایی از زندان در تهران و فرستادنشان به حبس خانگی که طی توافقی میان آمریکا و ایران انجام شد، کره جنوبی 

پول های بلوکه  شده ایران را آزاد کرد که انتظار می رود با این اقدام، یخ روابط تهران و سئول آب شود.
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5 سرمایه 

 راه اندازی معدن مس، نهاوند را به پایلوت معدنی کشور تبدیل می کند
نماینده مردم نهاوند در مجلس گفت: راه اندازی معدن مس شهرستان نهاوند را پایلوت معدنی کشور خواهد کرد و حتی غرب 

کشور را متحول می کند.
علیرضا شهبازی، اظهار کرد: یکی از عواملی که باعث عقب ماندگی شهرستان نهاوند شده، وجود معارضان برای اجرای پروژه هاست 

که همین معارضان باعث ایجاد مانع برای اجرای پروژه های بزرگ شهرستان شده اند.
وی ادامه داد: سه سال است که پیگر راه اندازی معدن مس در شهرستان نهاوند هستیم و در حال حاضر مجوز این معدن را 
گرفته ایم و سرمایه گذار هم اعلام آمادگی کرده اما متأسفانه وجود معارضان در محل این معدن مانع از اجرای این پروژه شده است.

اســتان همدان با تأکید بر اینکه هفت واحد صنعتی 
استان که جزو صنایع آب بر هستند، تا پایان امسال 
باید به ســمت بازچرخانی پساب و استفاده از پساب 
بروند، اظهار کرد: در برنامه امسال هفت واحد صنعتی 

باید از پساب استفاده کنند.
وی بــا بیان اینکــه برنامه داریم بــه مرور تمام 
واحدهای شــن و ماسه را به ســمت نصب سیستم 
بازچرخانی آب هدایت کنیم، افزود: در صنایع معدنی 
بخش زیادی از واحدها شــن و ماســه است که باید 
حتماً با آب شســته شوند که از سال گذشته در این 
واحدها سیســتم بازچرخانی  نصب کردند تا بتوانند 
۹۰ درصــد از آب را بازچرخانی کنند به طوریکه دو 
واحد شــن و ماسه در سال گذشته در رزن و همدان 

سیستم بازچرخانی آب نصب شد.
بهزادی با اشــاره به اینکه در صنایع چالش های 
مختلفی داریم که ابرچالش این بخش »آب« است، 
تصریح کرد: سیاســتگذاری استان برای صنایعی که 
قبلًا ایجاد شــدند، رفتن به سمت بازچرخانی پساب 
است و برای صنایع جدید، استقرار صنایع کم آب بر 

است.

 عدم توازن در سرمایه گذاری صنایع
وی با اشاره به اینکه تمرکز سرمایه گذاری صنایع 
در سه شهرســتان همدان، بهار و ملایر بوده است، 
بیان کــرد: یکی از معضلات صنایــع کوچک، عدم 
توازن توزیع صنایع در ســطح استان بوده به طوریکه 
از ۱۱7۵ پروانه صادر شــده ۵۰ درصد در شهرستان 
بهــار و ۱۵ درصد در همــدان و ۱۰ درصد در ملایر 
مستقر شدند و سایر شهرستان ها یک درصد بوده که 
نشان می دهد توازن سرمایه گذاری ایجاد نشده است.

معاون صنایــع اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
اســتان همدان با تأکید بر اینکــه باید طرح توازن 
سرمایه گذاری ایجاد می شد، اظهار کرد: باید براساس 
اولویت و به کارگیری مشــوق ها اجرای طرح ها را به 
سمت مناطقی که کمتر صنایع ایجاد شده سوق داده 
می شد البته مشــوق هایی در گذشته درنظر گرفته 
شــده بود اما مشوق ها برای سرمایه گذار صرفه ندارد 

و هزینه ها را جبران نمی کند.

بهزادی با بیان اینکه باید زیرساخت ها وجود داشته 
باشد و بعد مشــوق هایی داده شود، تصریح کرد: در 
نگارخاتون که یک نمونه موفق از شهرک سازی بود، 
زیرســاخت وجود داشــت و به محض ایجاد شهرک 
فعالان این منطقه وارد شهرک شدند در حالیکه در 

شیرین سو و درگزین این اتفاق نیفتاد.

 چالش های پیش روی صنایع کوچک
معاون صنایــع اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
استان همدان مشکلات بانکی را از دیگر چالش های 
توســعه صنعتی استان دانســت و افزود: بانک های 
خصوصی بیشــترین منابع مردم استان را در اختیار 

دارند اما کمترین مشارکت را در تولید دارند.
بهزادی با اشــاره به عدم ثبات نرخ ارز در کشور، 
گفت: یکی دیگر از چالش های توســعه صنعتی عدم 
ثبات در نرخ ارز اســت که باعث می شود مواد اولیه 
کارخانه هــای موجود به ســختی تأییدیه مواد اولیه 

بگیرند.
وی با بیان اینکه 8۰ واحد صنعتی استان همدان 
به طور مرتب ثبت ســفارش می کنند، تصریح کرد: 
این واحدها برای واردات مواد اولیه و ماشــین آلات 
و قطعات یدکــی ارز نیاز دارند که باید از طریق ارز 
نیمایــی، ارز حاصل از صادرات دیگران و یا از طریق 

ارز حاصل از صادرات خود تأمین کند.
این مقام مســئول با اشاره به اینکه ماشین آلات 
فراوری صنایع معدنی بسیار فرسوده است، اظهار کرد: 
فرسودگی ماشین آلات صنعتی از چالش های مهم 
پیش روی توسعه صنعتی است به طوریکه دستگاه های 
قدیمی باید به روزرســانی شوند اما معافیت مالیاتی 
ورود ماشــین آلات حذف شده و تسهیلات نوسازی 

در صنایع دیده نشده است.
معاون صنایــع اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
استان همدان با بیان اینکه دستورالعمل های محدود 
کننــده در صنعت وجود دارد، تأکیــد کرد: مبنای 
محاسبه ظرفیت واحدهای صنعتی براساس فعالیت 
در سه شیفت است اما به علت محدودیت های تأمین 
مواد اولیه پتروشیمی و ورق فولاد، دستورالعمل های 
وزارتخانه باعث می شــود یک واحد تولیدی فقط در 

یک شیفت کار کند.
بهزادی با اشاره به تعدیل نیروی واحدهای تولیدی 
به علت محدودیت تأمین مواد اولیه و کاهش ظرفیت 
تولید، ادامــه داد: یک ســرمایه گذار انتظار دارد با 
ظرفیت اقتصادی کار کند این درحالیست که نزدیک 
به ۱2 واحد صنعتی اســتان همدان مشکل ارزی در 

تأمین مواد اولیه پیدا کردند.
وی با بیــان اینکه در مباحــث مالیاتی و تأمین 
اجتماعی مســدودیت حســاب واحــد تولیدی رخ 
می دهد که این موضوع باعث ایجاد چند مشکل دیگر 
می شود، یادآور شد: اگر قرار است با واحدی که مالیات 
نمی دهد برخورد شــود سازو کاری باید تعریف شود 

نه اینکه تمام حسابهای سرمایه گذار مسدود شود.

 استراتژی توسعه صنعتی نداریم
این مقام مســئول با تأکید بر اینکه ما استراتژی 
توسعه صنعتی نداریم، اظهار کرد: مجوزهای صنعتی 
باید براساس اهلیت مالی و صلاحیت فنی و براساس 
پتانسیل های هر منطقه صادر شود در حالیکه 8۰ تا 
۱۱۰ پروانه در سال صادر می شود که تعدادی از این 
واحدها ظرف دوسال حذف می شود که این موضوع 

نشان می دهد ما استراتژی توسعه صنعتی نداریم.
بهزادی با بیان اینکه بسیاری از واحدهای تولیدی 
اســتان همدان نیاز به نیروی کار دارند اما کســی 
حاضر به کار نیســت، گفت: تعــدادی از واحدهای 
صنعتی استان مشکل نیروی کار دارند و تقاضای به 
کارگیــری نیروی کار افغانی دارند که البته اداره کار 

با این موضوع موافقت نکرد.

معاون صنایــع اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
اســتان همدان با تأکید بر اینکه دلال بازی نســبت 
به تولیدی رونق پیدا کرده است، تصریح کرد: وقتی 
اقتصاد ناسالم باشد نیروی جوان حاضر به کار تولیدی 
نیست، وقتی می توان با دلال بازی چندین برابر حقوق 
کارگری درآمد داشت کسی حاضر نمی شود با حقوق 

ماهیانه هفت میلیون تومان کار کند.
وی با بیان اینکه ۵4۰ واحد صنعتی اســتان در 
خارج از شــهرک های صنعتی استان فعالیت دارند، 
دربــاره علل تعدیل نیرو واحدهــای صنعتی، یادآور 
شــد: تعدیل نیروهای واحدهــای صنعتی مقطعی 
است که به علت کمبود نقدینگی و تامین مواد اولیه 

صورت می گیرد.
بهــزادی با تأکید بر اینکــه کمترین تعدیل نیرو 
درواحدهای صنعتی اتفاق می افتد، افزود: ۳۰۰ نیروی 
کار در ســه ماهه ابتدای امســال در استان همدان 

تعدیل شدند که تعدادی برگشت به کار داشتند.

 بیش از ۹۰ درصد از صنایع مســتقر در 
شــهرک ها و نواحی صنعتــی همدان صنایع 

کوچک هستند
مدیرعامل شرکت شــهرک هاس صنعتی استان 
همدان نیز با حضور در دفتر ایسنا،  با بیان اینکه بیش 
از ۹۰ درصد از صنایع مستقر در شهرک ها و نواحی 
صنعتی استان همدان صنایع کوچک هستند، گفت: 

صنایع کوچک نیروی محرکه اقتصاد کشور است.
مصطفی حقیقی اظهار کرد: کشــورهای نوظهور 
صنعتــی دنیا از این اســتراتژی اســتفاده کردند به 
طوریکه به ســمت توســعه صنایع خرد، کوچک و 

متوسط رفتند.
وی با تأکید بر اینکه تحرک و انعطاف پذیری یکی 
از ویژگی های صنایع کوچک است، افزود: با توجه به 
تحریم و شرایط اقتصادی متأثر از شرایط سیاسی در 
کشور، جایگزین و حربه خوبی بود که صنایع کوچک 
به عنوان محرکه اقتصادی کشور در نظر گرفته شود.

وی بــا بیان اینکه قابلیت جابه جایی و ســرمایه 
کم از ویژگی های صنایع کوچک است، تصریح کرد: 
۹۰ درصد از صنایع دنیا صنایع خرد هســتند و این 
نشــان می دهد درتولید دنیا و ایــران، عمده صنایع 
کوچک است.مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
اســتان همدان با اشــاره به اینکه بعد از ســال 82 
صنایع کوچک با شرکت شهرک های صنعتی تلفیق 
شــد، بیان کرد: تفکر بر ایــن بوده که دولت اززمان 
ایجاد بســتر تا صادرات به عنوان تسهیل گر در کنار 

سرمایه گذار باشد.

 عدم توجه به موضوعات زیستی به مسیر 
توسعه صنعتی ضربه زد

حقیقی با بیان اینکه وظیفه شــرکت شهرک های 
صنعتی ایجاد بســتر تولید اســت، اظهار کرد: این 
ســازمان در صنایع کوچک بحث هــای حمایتی را 
پیگیری می کند.این مقام مســئول خاطرنشان کرد: 
در سطح اســتان هم باید تغییراتی در سیاست های 
کلی شکل می گرفت اما متأسفانه طی سنوات گذشته 
در استان همدان شــرایط محور بوده ایم به طوریکه 
در بحث توسعه استان براساس شرایط کارها را پیش 
بردیــم و برنامه محور نبودیم کــه ثمرات آن را هم 
دیدیم.وی با بیان اینکه متأسفانه در حفظ آب، خاک 
و هوا که سه ضلع اصلی فرآیندهای زیستی هستند 
خوب عمل نشده است، تصریح کرد: در استقرار صنایع 
موضوعات زیستی پیش آمد و برخی از صنایع به علت 
بحث آب دچار مشــکل شدند که تمام این موارد به 

مسیر توسعه صنعتی استان ضربه زده است.

 یک پیشنهاد برای توسعه صادرات
رئیس کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی 
مشهد با تاکید بر اینکه رشد صادرات در پی رشد 
تولیــد رقم می خورد، گفــت: بالغ بر ۹۰ درصد 
صادرکنندگان استان خراسان رضوی واحدهای 
کوچک و متوســط هســتند. ما معتقدیم بانک 
مرکزی اگر می خواهد لایحه ای را به مجلس بدهد 
و تاییده دولت را بگیرد حتما باید بین واحدهای 
کوچک، متوسط و بخش خصوصی با واحدهای 
بزرگی مثل پتروشیمی یا واحدهایی که فلزات و 

مواد خام صادر می کنند تفاوت قائل شود.
حســین محمدیــان در گفت وگو با ایســنا 
درخصوص پیشنهاد اخیر بانک مرکزی که برای 
برگشت ارز حاصل از صادرات به کشور و تنظیم 
بازار به دولت ارائه کرده اســت، اظهار کرد: ما از 
شــبکه های مجازی و جراید مطلع شدیم بانک 
مرکزی پیشــنهادی را به هیات وزیران راجع به 
اصلاح تبصره 6 بند )ح( ماده 2 مکرر قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز ارائه کرده که تنبیهاتی را برای 

صادرکنندگان در نظر گرفته اند.
این فعال اقتصادی ادامه داد: ما صادرکنندگان 
یکی دو سال است راجع به مشکل رفع تعهد ارزی 
در تشکل ها بحث می  کنیم و خواهان اصلاح آن 
هســتیم اما امروز می بینیم عــلاوه بر اینکه به 
پیشنهادات مان توجهی نشده کار صادرکنندگان 

سخت تر هم شده است.
وی بــا تاکید بر اینکه ما از دولت می خواهیم 
با توجه به فرمایشات مقام معظم رهبری و توجه 
به شعار سال که هم بر رشد تولید تاکید دارد و 
هم کاهش تورم، در تصمیمات نادرستی که طی 
دو سال اخیر بر صادرکنندگان فشار زیادی وارد 
کرده و باعث کاهش صادرات شده است، تجدید 
نظر کند، ادامه داد: حداقل انتظار ما این است که 
وزرای اقتصادی دولت مانند وزیر اقتصاد، صمت 
و جهاد کشاورزی راجع به تصمیمات اشتباهی 
که توسط بانک مرکزی اتخاذ شده تجدید نظر 
کننــد و نظر بخش خصوصی را راجع به کاهش 
معنادار صادرات غیرنفتی از واحدهای کوچک و 

متوسط جویا شوند.
رئیس کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی 
مشــهد افزود: پیشنهاد ما این است که دولت و 
وزرای اقتصادی نسبت به این لایحه حساسیت 
بیشتری نشان دهند، در این دو سال اخیر بیشتر 
تصمیماتی که توسط بانک مرکزی اتخاذ شده در 
حمایت از واردات بوده است، اینکه هر درخواستی 
برای واردات چه در حوزه مواد اولیه باشــد و چه 
ماشــین آلات و کالاهای مصرفی با ارز نیمایی 
صورت گیرد و اختلاف ارز نیمایی با ارز بازار آزاد 
را صادرکننده تامین کنند سیاستی است که در 
شرایط کنونی کشور نتیجه نداده و باعث افزایش 

نرخ تورم در جامعه شده است.
ایــن فعــال اقتصادی بــا تاکید بــر اینکه 
صادرکننــدگان خواهــان تجدید نظــر در این 
دستورالعمل و قوانین مرتبط به رفع تعهد ارزی 
هســتند، گفت: در شرایط موجود کشور باید به 
صادرکننده توجه ویژه تری داشته باشیم چراکه 
رشــد صادرات در پی افزایش رشــد تولید رقم 
می خــورد. عدم ثبات در نرخ ارز طی دو ســال 
گذشته باعث شده صادرکننده سردرگم شود و 
دچار زیان و ضرر زیادی شود.محمدیان تصریح کرد: 
امروز برای رفع تعهد ارزی، صادرکننده باید بابت 
هر دلار حدود 6 یا 7 هزار تومان اختلاف را بپردازد 
حالا با توجه به حاشیه پایین سود صادرکنندگان 

این هزینه ها آنان را ضعیفکرده است .
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میانکاله، ذخیره گاه زیست کره است که به عنوان 
پناهگاه حیات وحش شناخته می شود و به لحاظ 
زیست محیطی و ملی اهمیت بالایی دارد.  میانکاله 
در ۱۰ کیلومتری بهشــهر و در 8 کیلومتری شهر 
کردکــوی و ۵ کیلومتری بندر ترکمن قرار دارد و 
از انواع زیستگاه های مهم این ذخیره گاه زیست کره 
می توان به زیستگاه های ســاحلی، زیستگاه های 
تالابــی، تپه های شــنی، شــنزارهای وســیع با 
پوشــش اندک، جنگل های انارستان، بوته زارهای 
وسیع تمشک، زیســتگاه های جنگلی با پوشش 
درختچه های گز و زمین های کشــاورزی و مراتع 
اشاره کرد. تالاب میانکاله یک پناهگاه طبیعی برای 
پرندگان به ویژه پرندگان مهاجر اســت  پرندگانی 
همچون اردک سر ســفید، اردک مرمری، اردک 
تاجدار، غاز  پیشانی ســفید کوچک، قوی گنگ، 
فلامینگو،  پلیکان  پاخاکســتری،  پلیکان ســفید، 
لک لک سیاه، عقاب ماهیگیر و بحری.  انواع آبزیان 
شامل ماهی سفید، ماهی کفال و تاس ماهیان در 
این منطقه زیست می کنند و  پستاندارانی از جمله 
فک دریای خزر، گربه جنگلی، گراز و ســمور آبی 
از دیگر گونه های جانوری این منطقه به حســاب 
می آیند. از گونه های شــاخص و در حال انقراض 
این منطقه می توان از فک خزری، عقاب دریایی، 
عروس غــاز، اردک مرمری، اردک بلوطی، دلیجه 

کوچک و  پلیکان  پاخاکستری نام برد.
اما متاســفانه در دهه های اخیر میانکاله علاوه 
بر زخم صیــادان و شــکارچیان، درگیر اتفاقات 
مختلفی بوده اســت؛ ازطرح گردشگری آشوراده 
گرفتــه تا پتروشــیمی میانکاله.یکی از طرح های 
زیست محیطی پر سروصدای دهه های اخیر »طرح 
گردشگری جزیره آشوراده« بوده است. این پروژه 
در سال ۹۳ آغاز شد ولی در دولت  دوازدهم  در 
ســال ۹7 برای اولین بار اجرای آن به عنوان یکی 
از مصوبات ســفر رییس جمهوری وقت به استان 
گلستان با دســتور مقام قضایی متوقف شد و بار 
دیگر در ســال ۹۹ معاونت قضایی دادستان کل 

کشــور دســتور توقف این طرح را به دادســتان 
گــرگان ابلاغ کرد. فعالیت شــرکت های پرورش 
ماهی در قفس در میانکاله،  منشاء ریزگرد شدن 
و از بین رفتن محیط زندگی امن پرندگان برخی 

از انتقاداتی بود که درباره آن مطرح شد.
طرح گردشــگری آشــوراده تا ســال گذشته 
مســکوت بود و در نهایت با قید شرط و شروطی 
طرح مذکور مهرماه سال گذشته موفق به کسب 
مجوز ارزیابی زیست محیطی سازمان محیط زیست 
شد البته سازمان محیط زیست دوباره این موضوع 
را بررسی کرد و بر اساس آن »شب مانی« و»تفرج 
متمرکز« از این پروژه حذف و کاربری های تفرجی 
قابــل انجام در این منطقه منطبق با مفاد مندرج 
در طرح مدیریــت پناهگاه حیات وحش میانکاله 
برنامه ریزی شد.حر منصوری - دیده بان میانکاله 
- تنها راهکار اجرای طرح گردشــگری آشوراده و 
کاهش آســیب ها به این منطقه را »اکوتوریسم« 
می دادند و می گوید: اکوتوریسم اقدامی نرم افزاری 
است چراکه در این شیوه گردشگری بدون ساخت 
و ساز انجام می شود و به نوعی یک سفر مسئولانه 
به مناطق حفاظت شده است که باعث افزایش و 
بهبود شاخص های زیســت محیطی و اقتصادی 
مردم بومی می شــود. هر نوع دستکاری و رد پای 
اکولوژیک در مناطق حفاظت شــده خود به خود 
محکوم است و نباید این اتفاق به هر بهانه ای حتی 
گردشگری رخ دهد.در نهایت طرح طبیعت گردی 
آشــوراده دوم مرداد سال جاری به تصویب رسید 
که به گفته حسن اکبری ـ معاون محیط طبیعی 
و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست ـ این 
طرح منطبق با معیارها و اصول محیط زیست است.

یکی از پروژه های مخربی که سر و صدای زیادی 
به پا کرد، ســاخت کارخانه پتروشیمی در منطقه 
میانکاله بود. برای نخســتین بار در اسفند ۱4۰۰ 
بود که پروژه پتروشــیمی میانکاله خبرساز شد. 
2۰ اســفند کلنگ احداث کارخانه پتروشیمی در 
بهشــهر استان مازندران و در نزدیکی میانکاله به 

زمین خورد که با انتقادات و پیگیری های سازمان 
حفاظت محیط زیست برای توقف آن مواجه شد 
و و ســرانجام در 2۳ فروردین ماه سال ۱4۰۱ با 
حکم دادستانی اجرای عملیات احداث این کارخانه 
متوقــف و ادامه فعالیت آن بــه صدور مجوز این 
ســازمان منوط شد.یکی از ابهامات مربوط به این 
پروژه زمین تصرف شده آن است. به گفته حنیف 
گلزار - فعال محیط زیست - حدود ۹2 هکتار برای 
احداث مجتمع پتروشیمی واقعا عدد بزرگی است. 
در کنار نقشه این مجتمع یک بخشی وجود دارد 
که در آن کل مساحت در نظر گرفته شده شامل 
تاسیسات، انبار و غیره  ۵۵ هکتار برای تولید سالانه 
4۰۰ هزار تن پروفیلن است بنابراین ۳۵ هکتار از 
۹2 هکتار بلا اســتفاده است.پس از گذشت بیش 
از یک سال از ماجرا، اول تیرماه سال جاری انتشار 
خبر و تصاویر فنس کشی پیرامون پروژه بار دیگر 
نام پتروشــیمی میانکاله را بر سر زبان ها انداخت. 
همان روز ایرج حشــمتی - معاون محیط زیست 
انسانی سازمان حفاظت محیط زیست-  تاکید کرد: 
پروژه پتروشیمی میانکاله فاقد مجوز ارزیابی زیست 
محیطی از سازمان حفاظت محیط زیست است و 
بر اساس آخرین مکاتبات دستگاه قضا، زمین مورد 
نظر هم می بایست مسترد شود.4 تیرماه دادستانی 
کل کشــور نیز به این موضوع واکنش نشان داد و 
ســرانجام روز یکشنبه )6 تیر ماه( خبر رسید که 
بنابــه  گفته عطاالله کاویــان - مدیر کل محیط 
زیست استان مازندران - نامه دستور توقف عملیات 
اجرایی به مسئولان پتروشیمی میانکاله ابلاغ شده 
است.علاوه بر تیشه ساخت و سازها که مدت هاست 
طبیعت بکــر میانکاله را تهدید می کند،  برخی از 
افراد هم در آزار میانکاله نقش دارند. چندین سال 
اســت در فصل ورود پرندگان مهاجر به میانکاله، 
شکارچیان به طمع شکار این پرندگان زیبا دست 
به اســلحه می برند که یکی از گسترده ترین این 
حملات اوایل دی ماه سال جاری سال ۱4۰۰ رخ 
داد و۵۰ شــکارچی نقابدار وارد میانکاله شــدند.  

اما متاسفانه در 
دهه های اخیر 
میانکاله علاوه بر زخم 
صیادان و شکارچیان، 
درگیر اتفاقات 
مختلفی بوده است؛ 
ازطرح گردشگری 
آشوراده گرفته تا 
پتروشیمی میانکاله.
یکی از طرح های 
زیست محیطی پر 
سروصدای دهه های 
اخیر »طرح گردشگری 
جزیره آشوراده« بوده 
است. 

علیرضا حیدری    -  »میانکاله« یکی از مناطق ارزشمند ایران به لحاظ زیست محیطی محسوب  و به عنوان ذخیره گاه زیست کره شناخته 
می شود که دارای تنوع گیاهی و جانوری کم نظیری است اما طی دو دهه اخیر با مشکلات و چالش هایی دست و پنجه نرم کرده؛ یک روز سایه 

»میانکاله« در آرزوی یک »نفس راحت«

 موافقت مجلس با تحقیق و تفحص از شرکت های پتروشیمی دولتی
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی با تحقیق و تفحص از شرکت های پتروشیمی دولتی در فروش و صادرات محصولات 
موافقت کردند. در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی گزارش کمیسیون صنایع و معادن مبنی بر تصویب تقاضای تحقیق و 
تفحص از شرکت های پتروشیمی دولتی در فروش و صادرات محصولات، با ۱۳4 رای موافق، ۳7 رای مخالف و 4 رای ممتنع 
از مجموع ۱7۵ رای ماخوذه به تصویب نمایندگان رسید.روح الله عباسپور سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس ضمن 
قرائت گزارش کمیسیون صنایع و معادن مبنی بر تصویب تقاضای تحقیق و تفحص از شرکت های پتروشیمی دولتی در فروش 

و صادرات محصولات با تاکید بر اینکه 28 نفر از نمایندگان مجلس این درخواست تحقیق و تفحص را مطرح کرده اند.

 هشــدار آژانس بین المللی انرژی 
درباره افزایش بیشتر قیمت  نفت

آژانس بین المللی انرژی )IEA( روز جمعه، 
در جدیدترین گزارش ماهانه خود هشدار داد 
در صــورت کاهش چشــمگیر ذخایر جهانی 
نفت تا پایان ســال 2۰2۳، قیمت ها به میزان 

چشمگیری افزایش پیدا خواهد کرد.
آژانس بین المللی انرژی پیش بینی کرد رشد 
تقاضا برای نفت در سال میلادی آینده، به دلیل 
شــرایط نامطلوب اقتصادکلان، ضعیف شدن 
روند احیای پساکرونایی و استفاده رو به رشد از 
خودروهای برقی، کندتر از پیش بینی های قبلی 
خواهد بود.طبــق »گزارش ماهانه بازار نفت« 
آژانس بین المللی انرژی برای ماه اوت، رشــد 
تقاضا برای نفت در سال 2۰24، به یک میلیون 
بشکه در روز می رسد که ۱۵۰ هزار بشکه در 
روز کمتر از پیش بینی قبلی این آژانس است.

در گزارش آژانس بین المللی انرژی آمده است: 
چشم انداز اقتصاد جهانی در مواجهه با افزایش 
نرخ های بهره و محدود شدن اعتبارات بانکی، 
همچنان چالش برانگیز است و کسب وکارهایی 
که در حــال حاضر مجبورند رکــود تولید و 
تجارت را تحمل کنند را تحت فشار بیشتری 
قرار می دهد.کاهش عرضه، باعث افزایش قیمت 
نفت شده اســت، به طوری که نفت برنت در 
معاملات روز پنجشنبه، بالای 88 دلار در هر 
بشکه معامله شد که بالاترین رکورد از ژانویه 
بود. آژانس بین المللی انرژی هشدار داد ذخایر 
جهانی نفت ممکن است تا پایان سال 2۰2۳، 
به میزان چشمگیری کاهش پیدا کند که باعث 
افزایش قیمت ها خواهد شــد.در سال 2۰2۳، 
تقاضای جهانی برای نفت تحت تاثیر سفرهای 
هوایی تابســتانی، افزایش استفاده از نفت در 
تولید برق و افزایش فعالیتهای پتروشــیمی 
چین، به میزان 2.2 میلیون بشکه در روز رشد 
می کند. این پیش بینی تا حد زیادی نسبت به 
برآورد قبلی آژانس بین المللی انرژی، تغییری 
نکرده اســت.پیش بینی می شود تقاضا برای 
نفت در سال میلادی جاری، به طور میانگین 
به ۱۰2.2 میلیون بشکه در روز می رسد و چین 
با وجودی نگرانیهایی که درباره سلامت اقتصاد 
این کشور به عنوان بزرگترین واردکننده نفت 
جهان وجود دارد، ســهم بیش از 7۰ درصدی 
در رشد تقاضا خواهد داشت.تقاضا برای نفت 
در ژوئن، به رکورد ۱۰۳ میلیون بشکه در روز 
رسید و آژانس بین المللی انرژی می گوید که 
اوت می تواند یک رکورد بالای دیگر را تجربه 
کند.اوپــک در پیش بینی ماهانه خود که روز 
پنجشــنبه منتشر شد، پیش بینیهای خود از 
رشد ســالانه تقاضا برای نفت را بدون تغییر 
نگه داشــت. اوپک اعلام کرد که انتظار دارد 
تقاضای جهانی برای نفت در سال 2۰24، به 
میزان 2.2۵ میلیون بشکه در روز در مقایسه 
با رشد 2.44 میلیون بشــکه در روز در سال 

2۰2۳، افزایش پیدا کند.
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   آمادگی برای پرداخت وام نوسازی ۵۰ فروند شناور مسافری
مدیرعامل سازمان بنادر  و دریانوردی گفت: سازمان آمادگی پراخت وام برای نوسازی ۵۰ فروند شناور مسافری را دارد.

 علی اکبر صفایی در نشست خبری اظهار کرد: در طول تاریخ ایران در این ایام بیشترین توجه به اقتصاد دریا شده است؛ 
مصداق این اســت که پس از جلســات متعدد در مجمع تشخیص مصلحت نظام، سیاست های کلی اقتصاد دریا توسط این 
مجمع ابلاغ شــد. همزمان در دولت ســیزدهم کارگروه اقتصاد ملی دریا ایجاد شد.وی افزود: در برنامه هفتم توسعه اقتصاد 
دریا و ترانزیت یک ســرفصل دارد و دولت برنامه هایی را در این زمینه پیش بینی کرده اســت. کمیسیون عمران مجلس نیز 
در این زمینه فعالیت های بســیار خوبی داشــته و نظرات دولت و اعضای این کمیســیون به این سرفصل اضافه شده که در 

دست بررسی است.

از  به کشورهای مختلف  دسترسی   
طریق دریا در بندرچابهار مهیا است

 معــاون پارلمانــی رئیس جمهــور گفت: 
دسترســی به کشورهای مختلف از طریق دریا 
در بندرچابهار مهیا است و حالا محدوده منطقه 
آزادچابهار از ۱4 هزار هکتار به 82 هزار هکتار 

رسیده است.
سیدمحمد حسینی در جلسه شورای اداری و 
اقتصادی منطقه آزادچابهار بیان کرد: بندرچابهار 
می تواند به ریل متصل شود و هم  کنون از زاهدان 
تا خاش خط راه آهن به افتتاح رســیده است و 

امیدواریم تا سرخس ادامه پیدا کند.
معــاون رئیس جمهور افزود: آماده ســازی 
زیرساخت های مختلف در حوزه گردشگری و 
بندری در چابهار موجب ایجاد اشتغال و توسعه 
می شــود و از وظایف منطقه آزاد فراهم کردن 

امکانات برای توسعه سرمایه گذاری است.
وی بیان کرد: در سفر به چابهار باورم نمی شد 
که این همه زیرســاخت خوب برای صادرات و 
واردات دارد و کشتی های اقیانوس پیما در چابهار 

می توانند پهلوگیری کنند.
حســینی گفت: توجه دولت به بهره مندی 
مردم از امکانات و خدمات مناســب اســت و 
همیشــه تاکید دولت آیت الله رئیسی خدمت 

به مردم است.
وی ادامه داد: مدیران و مسئولان می توانند 
خدمت به مردم کنند تا میزان رضایت بیشتر 

شود.
معاون پارلمانی رئیس جمهور تصریح کرد: 
حضور مردم در انتخابات مهم اســت و کشور 
ایران مستقل بدون وابستگی به برخی قدرت ها 
است و این موجب ناراحتی خیلی ها شده است.

حســینی ادامــه داد: بازدیــد از مجتمع 
پتروشــیمی را داشتیم که ۳۵۰۰ نفر مشغول 
بکار هستند و در آنجا مدیران گفتند که تا 2۰ 

هزار نفر نیرو استخدام خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه کارهای اداری محدود 
است و باید به فکر تربیت نیروی انسانی و مهارت 
آموزی باشیم تا در جاهای مختلف بکارگیری 
شــوند، گفت: دولت رئیسی تحول گرا هست و 
همیشــه بدنبال پیگیری مطالبات و مشکلات 

مردم است.
وی افزود: یک زمانی می گفتند مناطق آزاد 
محل واردات کالا شــده، ولی هم اینک شاهد 
هســتیم که در تولید و اشــتغال خیلی موثر 

هستند.
وی تصریــح کرد: بازدیدی از پتروشــیمی 
داشــتیم دیدیم که سرمایه گذاران در حال کار 

هستند و این جای خوشحالی دارد.
وی گفــت: در حــال حاضر ۱۰۰ بســته 
ســرمایه گذاری در منطقــه آزاد چابهار آماده 
شــده و مجوزهای بی نام صادر شده تا امورات 

تسهیل شود.
حسینی با بیان اینکه اکنون سه منطقه آزاد 
در محدوده مرزها نیز قرار است تشکیل شود، 
تصریح کرد: فرصت های سرمایه گذاری خوبی در 
منطقه آزاد چابهار وجود دارد برای اینکه بهتر 
بتوان کســب و کار را آغاز کرد باید بروکراسی 

اداری را کم کرد.
وی بــر جهاد تبیین و جهاداقتصادی تاکید 
کرد و گفت: ۱7 سفر رئیس جمهور به ۱7 کشور 
می تواند بخشی از مشکلات را حل کند و منجر 

به توسعه روابط خارجی می شود.

جواد اوجی در نشست کمیته های پدافند غیرعامل 
دستگاه های اجرایی کشور که به میزبانی وزارت نفت 
برگزار شــد، گفت: صنعت نفت با تأمین ۹۵ درصد 

انرژی کشور از صنایع مهم و حساس کشور است.
وی با تأکید بر اینکه همه صنایع کشور به نوعی با 
صنعت نفت در ارتباط اند، افزود: از ســوی دیگر این 
صنعت تأمین ارز و بودجه اداره کشور را به عهده دارد، 
از این رو همه اقدام های انجام شده در این صنعت باید 

برای پدافند غیرعامل باشد.

  چالش های دولت سیزدهم در آغاز کار
وزیر نفت با اشاره به مشکلات ناترازی 2۵۰ میلیون 
مترمکعبی، وجود 87 میلیون بشــکه میعانات گازی 
روی آب و کسری بودجه 4۵۰ همتی دولت سیزدهم 
در آغاز کار خود در شــهریورماه ۱4۰۰ اظهار کرد: 
ایران روزانه 7۰۰ تا 8۰۰ هزار بشــکه میعانات گازی 
همراه گاز از مخــازن زیرزمینی خود تولید می کند، 
از ایــن رو یک روز اختلال در روند صادرات میعانات 
گازی می تواند اختلال های زیادی را در کشور به وجود 
آورد، این در حالی اســت که در دولت قبل صادرات 
این محصول به روزانه 7 هزار بشکه نیز رسیده بود.

اوجــی تصریح کرد: به لطف پروردگار و اقدام های 
جهادی و بازاریابی های تازه توانستیم بخشی از نفت 
و میعانــات گازی ذخیره شــده روی آب خود را در 
پالایشگاه ها و پتروشیمی های داخلی استفاده و بخش 

اعظم آن را صادر کنیم.
وی با اشــاره به خبر آزادسازی 7 میلیارد دلار از 
پول های بلوکه شده میعانات گازی فروخته شده ایران 
به کشــور کره جنوبی اذعان کرد: این میعانات اواخر 
دهه ۹۰ به این کشــور صادر شده بود، این در حالی 
اســت که از ابتدای آغاز دولت سیزدهم با مجموعه 
اقدام های انجام شــده حتی یک سنت پول صادرات 
نفت و میعانات گازی فریز نشــده و همه پول خود را 

دریافت کرده ایم.

وزیر نفت با بیان اینکه در آغاز به کار دولت سیزدهم 
سطح ذخیره سازی مخازن فرآورده های نفتی کشور 
2۵ درصد از سال پیش از آن پایین تر بود، اظهار کرد: 
به همت کارکنان شرکت پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی و مجموع اقدام های انجام شده توانستیم با وجود 
ناترازی تولید و مصرف سال ۱4۰۰ و ۱4۰۱ را به خوبی 
پشت سر بگذاریم، ضمن آنکه توانستیم به خوبی حمله 
سایبری آبان ماه سال ۱4۰۰ به 4 هزار و 4۰۰ جایگاه 
عرضه سوخت کشور را مدیریت و در کوتاه ترین زمان 

ممکن روند سوخت رسانی به مردم را احیا کنیم.
براساس گزارش وزارت نفت، اوجی در بخش دیگر 
از ســخنان خود به نقش وزارت نفت به تأمین ارزی 
و منابع مالی کشــور اشــاره کرد و ادامه داد: بودجه 
ســال ۱4۰۰ به صورت ۱۰۰ درصد و بودجه پارسال 
را به صــورت ۹4 درصدی تأمیــن کردیم، این نقش 
در زمینه تبصره ۱4 ســال ۱4۰۱ نیز به بیش از 87 
درصد رســید، نقش وزارت نفت در کشور سبب شد 
این وزارتخانه همواره در تیررس دشمنان و تحریم های 

آنها باشد.

  تولید روزانه نفت به ۳.۳ میلیون بشکه 
می رسد

وی با اشاره به تولید روزانه ۳ میلیون و ۱۹۰ هزار 
بشکه ای تولید نفت خام کشور افزود: تولید روزانه تا 
پایان مردادماه امسال به ۳ میلیون ۳۰۰ هزار بشکه 
خواهد رســید، صادرات نفت ایران هر ماهه شــاهد 
رکوردهایی تازه است.وزیر نفت تصریح کرد: پارسال 
بیش از ۱2 میلیارد دلار پروژه نیمه تمام صنعت نفت 
همچون فاز ۱4 و فاز دو پالایشگاه آبادان را به تولید 
رساندیم و تا پایان امسال نیز ۱۵ میلیارد دلار پروژه 

نیمه تمام دیگر به چرخه تولید وارد می شود.
اوجی با اشــاره به جابه جایی سکوی ۱2 درصد به 
موقعیت فاز ۱۱ میدان پارس جنوبی گفت: تولید در 
فــاز ۱۱ پارس جنوبــی از بعدازظهر روز جمعه )2۰ 

مردادماه( هفته گذشته با ظرفیت ۱۰ تا ۱2 میلیون 
مترمکعب شــروع شــده و با ادامه حفاری چاه های 
جدیــد در این فاز تولید به ۵۰ میلیون مترمکعب در 

روز خواهد رسید.

وی احداث پتروپالایشــگاه های جدید در کشــور 
همچون پتروپالایشــگاه ۳۰۰ هزار بشــکه ای شهید 
سلیمانی را برای پدافند غیرعامل در کشور دانست و 
گفت: با راه اندازی این مجموعه ها تأمین فرآورده های 
نفتی کشــور پایدار و صادرات آنها نســبت به نفت 
خام بســیار آســان تر و با ارزش افزوده بیشتر انجام 

خواهد شد.

  مصــرف ۱۴۰ میلیون لیتر بنزین در ایام 
عاشورا و تاسوعا

وزیــر نفت با یادآوری اینکه در دولت قبل عده ای 
پالایشگاه ســازی را کثیف کاری می دانستند، تصریح 
کرد: مصرف بنزین کشــور در ایام عاشورا و تاسوعای 
حسینی امسال به روزانه ۱4۰ میلیون لیتر نیز رسید، 
از این رو باید به فکر افزایش ظرفیت پالایشی کشور 
باشــیم.وزیر نفت حیاتی ترین پــروژه کنونی صنعت 
نفت کشــور را فشــارافزایی در میدان گازی پارس 
جنوبی دانســت و گفت: هم اکنون مطالعات پایه این 
طرح رو به پایان اســت و قصد داریم با اســتفاده از 
ظرفیت پیمانکاران و ســازندگان داخلی ســکوها و 

توربوکمپرسورهای این طرح را تأمین کنیم.
اوجــی با تأکید بر اینکه امــروز 7۵ تا 8۰ درصد 
از نیاز صنعت نفت ایران از ســوی سازندگان داخلی 
تأمین می شود، اظهار کرد: بی شک میدان گازی پارس 
جنوبی تا ابد با فشــار کنونی گاز تولید نخواهد کرد 
و ما از ســه تا چهار ســال آینده شاهد افت فشار در 
چاه های این میدان خواهیم بود، پیش بینی می شود 
حداقل 2۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری در این بخش 

نیاز داشته باشیم.

این نقش در زمینه 
تبصره ۱۴ سال 
۱۴۰۱ نیز به بیش از 
۸۷ درصد رسید، 
نقش وزارت نفت در 
کشور سبب شد این 
وزارتخانه همواره در 
تیررس دشمنان و 
تحریم های آنها باشد.

اکبر محمدی    -          وزیر نفت با اشــاره به خبر آزادسازی ۷ میلیارد دلاری از پول های بلوکه شده میعانات گازی فروخته شده به کشور کره جنوبی اعلام 
کرد: این میعانات اواخر دهه ۹۰ به این کشــور صادر شده بود، این در حالی است که از ابتدای آغاز دولت سیزدهم با مجموعه اقدام های انجام شده حتی 

یک سنت هم از پول صادرات نفت و میعانات گازی مسدود نشده و همه پول خود را دریافت کرده ایم.

 یک سنت هم از درآمدهای نفتی
 دولت سیزدهم مسدود نشده است
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 معــاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری 
مرکزی گفت: استان مرکزی پیشرو و پیشگام در 

احداث و فعالیت نیروگاه های خورشیدی است.
علی اکبر اسدی سه شنبه 24 مردادماه ۱4۰2 
در جلســه انرژی های تجدیدپذیر که در ســالن 
جلسات فرمانداری ساوه با حضور مدیر کل دفتر 
پژوهش و فناوری سازمان انرژی های تجدیدپذیر 
و بهره وری برق)ســاتبا( تشکیل شد، اظهار کرد: 
بــا وجود اقدامات خوبی کــه در حوزه راه اندازی 
نیروگاه های خورشــیدی در استان مرکزی انجام 
می شــود اما ایــن اقدامات تحت تاثیــر نیروگاه 
حرارتی شازند است و انتظار می رود وزارت نیرو با 
ورود جدی به این مشکل و اتخاذ راهکارهای لازم 
و براســاس پیشنهادهایی که ارائه شده مشکلات 

را برطرف کند.
وی با بیان اینکه روزانه هفت میلیون متر مکعب 

گاز در نیروگاه حرارتی شــازند مصرف می شــود، 
افزود: این در حالی است که توسعه نیروگاه های 
خورشیدی برای تامین انرژی مورد نیاز و اختصاص 
گاز به مجموعه های پتروشیمی موجب خواهد شد 

که مصرف بهینه انرژی صورت گیرد.
معاون اســتاندار مرکزی در ادامه گفت: اقدام 
خوبی که در سطح استان صورت گرفت براساس 
مصوبه شورای برنامه ریزی به ادارات ابلاغ شده است 
تا با تخصیــص 2۰ میلیارد تومان، اقدام به نصب 
پنل خورشیدی در ادارات کنند و امیدواریم تمامی 

ادارات از این مزیت برخوردار شوند.
وی همچنین نصب پنل های خورشــیدی در 
ساوه به ویژه در حوزه تولید و صنعت برای تامین 
انرژی را ضروری دانست و گفت: نصب پنل و تولید 
انرژی موجب خواهد شد تا صنایع بخشی از انرژی 
مورد نیاز خود را از این مسیر تامین کرده و دچار 

 استان مرکزی، پیشرو در احداث
 نیروگاه های خورشیدی

خاموشی در ایام پیک مصرف نشوند.
اسدی در خصوص پسماند نیز گفت: مدیریت پسماند در فضای زباله سوز 
افزون بر هزار میلیارد تومان هزینه دارد که در ساوه توجیه ندارد و باید از طریق 

سایر ظرفیت ها با نظر کارشناسی و علمی، پسماند را مدیریت کرد.
وی اراده جمعی و تعامل بین بخشی را لازمه اجرای تفاهم نامه همکاری فی  
مابین سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق با شهرداری ساوه، 
با هدف ورود به مرحله اجرایی آن و در ســه حوزه پسماند، روشنایی معابر و 
آموزش دانســت و افزود: همدلی و هماهنگی بین تمامی ارکان برای اجرایی 

کردن تفاهم نامه وجود دارد.
 معاون اســتاندار و فرماندار ساوه نیز با بیان اینکه ساوه دارای استعداد بالا 
در حوزه انرژی های تجدیدپذیر اســت، اظهار کرد: شهرســتان ساوه به دلیل 
شــرایط و مختصاتی که دارد در حوزه انرژی های تجدیدپذیر پیشــتاز بوده و 

دارای مزیت های فراوان است.
مهدی الیاســی با اشاره به مزیت ســاوه در حوزه صنعتی و کشاورزی نیز 
گفت: رشــد شاخص صنعت، کشاورزی و افزایش نرخ جمعیت نیازمند تامین 

زیرساخت های مورد نیاز نظیر انرژی های تجدیدپذیر است.
وی به انعقاد تفاهم نامه فی مابین سازمان انرژی های تجدید پذیر و بهره وری 
انرژی برق)ساتبا( و شهرداری ساوه اشاره کرد و افزود: تلاش برای بهره گیری 
از مزیت انرژی های تجدیدپذیر در شــهر مستعد ساوه و پیوستن به شهرهای 

سبز یکی از ضروریات شهرهای مزیت دار است.
حجت الاسلام جعفر رحیمی، امام جمعه ساوه نیز بر لزوم تامین زیرساخت 
های مورد نیاز در راستای تحقق اهداف توسعه ای تاکید کرد و گفت: در حوزه 
تولید باید حریص بود و لازمه آن تامین زیرســاخت های مورد نیاز به ویژه در 

حوزه انرژی است.
شهردار ساوه نیز با بیان اینکه ساوه تنها شهر پایلوت سبز کشور شده است، 
گفت: متعاقب تفاهم نامه منعقد شده فی مابین سازمان انرژی های تجدید پذیر 
و بهره وری انرژی برق)ســاتبا( و شهرداری ساوه مقرر شد خطوط توسعه ای 
شهر ترسیم شود که در اولین اقدام، موضوع آموزش، پسماند و روشنایی شهر 

به عنوان اولویت های نخست در دستور کار قرار گرفت.
امیررضا یوسفیان افزود: اندیشه شهر سبز پایدار فقط بر توسعه فضای سبز 
شهری متمرکز نیست بلکه استفاده بهینه از منابع شهر، تلاش برای کنترل و 
کاهش ترافیک، توجه به مسائل زیست محیطی و اجتماعی از جمله شاخص 

های آن است.
وی گفــت: امروزه در دنیا به دلیل گرمایش کــره زمین، افزایش گازهای 
گلخانه ای و کاهش ســوخت های فسیلی، نگاه اندیشمندان به راهکاری دیگر 
برای تولید انرژی است و در برخی کشورها به این مهم توجه ویژه ای شده است.

شــهردار ساوه افزود: برای دستیابی به نتیجه نهایی و رسیدن به شهر سبز 
پایدار، تمامی سازمان های متولی، گروه های مردم نهاد و شهروندان باید تلاش 
کنند و شهرداری باید با فراهم سازی زمینه ها فرهنگسازی کند تا مردم بدانند 
در ازای از دســت دادن نعمتی مانند انرژی خورشیدی چه هزینه سنگینی را 

به محیط زیست وارد می کنیم. 
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انتهای کوچه مالک، پلاک 6۱

 معاون استاندار و 
فرماندار ساوه نیز 
با بیان اینکه ساوه 
دارای استعداد بالا 
در حوزه انرژی های 
تجدیدپذیر 
است، اظهار کرد: 
شهرستان ساوه 
به دلیل شرایط و 
مختصاتی که دارد 
در حوزه انرژی های 
تجدیدپذیر پیشتاز 
بوده و دارای 
مزیت های فراوان 
است.


